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RÉSUMÉ

Conçu à partir d’une enquête sur les pratiques de la communauté du « tanking », ce texte s'efforce de mettre en relief une nouvelle activité type dans la société actuelle, fort distincte des activités instrumentales et symboliques (ou communicationnelles). Il s'agit des actes des agents qui, en expérimentant sur eux-mêmes, cherchent à établir une conquête sur leur être. Nous appellerons les actes et les objets utilisés à cette fin technologies d’auto-façonnage.

--------------------

Conceived on the basis of a survey on the « tanking » community's practices, this article is attempting to highlight a new typical activity in today's society which is quite different from instrumental and symbolic (or communication- based) activities. It is actually describing the ways in which some individuals are endeavouring to gain a victory over themselves through experiments on their own personal being. The various forms of action and the means used for that purpose are referred to under the name of self-fashioning technologies.
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